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کــوتــــاه

  آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه گفت: یکی از 
مشکلاتی که به واسطه تعطیلی متکثر مدارس در 
سال تحصیلی جاری رخ داد، مقوله دریافت وجوه 
از اولیاء دانش آموزان برای هزینه های مربوط 
به سرویس ایاب و ذهاب و تغذیه محصلان بود 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در 
حاشیه نشستی در قوه قضائیه با اشاره به میزان 
تعطیلی مدارس طی سال تحصیلی جاری و 
مشکلاتی که از این ناحیه متوجه والدین و 
دانش آموزان شده است، گفت: به استثنای 

موضوعات مرتبط با مضامین آموزشی و تربیتی 
که در محل خود قابل بررسی است، یکی از 
مشکلاتی که به واسطه تعطیلی متکثر مدارس در 
سال تحصیلی جاری رخ داد، مقوله دریافت وجوه 
از اولیاء دانش آموزان برای هزینه های مربوط 
به سرویس ایاب و ذهاب و تغذیه محصلان 
بود؛ بعضا اولیاء دانش آموزان گلایه دارند که 
با توجه به تعطیلی زیاد مدارس در این سال 
تحصیلی، پول دریافت شده از آنها برای سرویس 
رفت و آمد و همچنین تغذیه دانش آموزان، 

به آنها مسترد نمی شود و حتی در مواردی 
مدارس برای وصول این چک های دریافتی از 
والدین دانش آموزان اقدام می کنند. بر همین 
مبنا مطلوب است دادستان کل کشور ضمن 
شنیدن اظهارات مسئولان مربوطه در آموزش و 
پرورش و همچنین اولیا، تدابیر لازم را پیرامون 
رفع این مشکل اتخاذ کند. وی همچنین طی 
تذکر دیگری با اشاره به موضوع قطع اینترنت 
در برخی از مناطق همزمان با روزهای برگزاری 
کنکور اظهار داشت: این که جهت حفظ حقوق 
شرکت کنندگان در کنکور و جلوگیری از تقلب 
تمهیداتی اندیشیده شود حتما امری ضروری و 
لازم است اما قطع اینترنت در ساعات برگزاری 
کنکور برای مردم و امور روزمره و اداری آنها 
به صورت قابل توجهی مشکل ایجاد کرد. وی 
افزود: بر همین مبنا ضروری است رئیس سازمان 
بازرسی بررسی های ناظر بر این موضوع را از این 
حیث که چه راه های دیگر جایگزینی وجود دارد 
و در سایر کشورهای دنیا چه تدابیری به منظور 
جلوگیری از وقوع تقلب در آزمون ها بدون قطع 
اینترنت صورت می گیرد، انجام دهد. رئیس 
دستگاه قضا در همین راستا با بیان این که »قطع 
اینترنت، راه منطقی قابل قبولی برای جلوگیری 
از تقلب در کنکور نیست«، گفت: علی ایحّال 
باید برای کنکورهای آتی تدبیری در این زمینه 

صورت گیرد. 

  آرمان ملی: رئیس مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد که مجلس در بررسی لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۲ مصمم است که به هیچ عنوان سقف 
پیشنهادی دولت را افزایش ندهد.  محمدباقر 
قالیباف در جلسه علنی دیروز مجلس شورای 
اسلامی و بعد از قرائت گزارش کمیسیون برنامه 
و بودجه و محاسبات در مورد بررسی عملکرد 
مهم ترین احکام تبصره ها و ردیف های مرتبط با 
واگذاری دارایی های مالی در قانون بودجه سال 
۱۴۰۱ کل کشور در جمع بندی گفت: امروز این 
گزارش مورد بررسی قرار گرفت، چون مجلس 
شورای اسلامی قرار است بلافاصله وارد بررسی 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ شود پس لازم بود که 
یک حضور ذهنی از وضعیت داشته باشیم. وی 
توضیح داد: واقعی کردن منابع و مصارف جزو 
سیاست های کلان است، طبق صحبت های 
وزیر در بخش سرمایه ای و دارایی ها به خصوص 
در حوزه نفت بیش برآوردی داشتیم؛ اکنون 
چنین وضعیتی را در لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ 
هم می بینیم، نرخ فروش هر بشکه نفت ۸۵ 
دلار پیش بینی شده که اکنون حدود ۷۲ دلار 
است. آیا این به معنای بیش برآوردی نیست و 
با کسری بودجه روبه رو نمی شویم و بلکه دیون 

ایجاد نمی کند؟ اینها همه فارغ از این است که 
چه سقفی را می توان در فروش نفت به دست 
آورد. رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
هر اقدامی که باعث بدهی دولت و ناترازی شود 
به معنای نابسامانی اقتصادی و تورم و ادامه 
مشکلات این روزهای جامعه است، باید به سمت 
درآمدهای پایدار و واقعی رویم که این موضوع 
را من هم در جلسه کمیسیون تلفیق تاکید 
کردم. وی ادامه داد: مجلس شورای اسلامی 
مصمم است که به هیچ عنوان سقف پیشنهادی 
دولت در لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ را افزایش 
ندهد حتی اگر منابع جدید هم پیدا شود آن 
را برای خلأ هایی که ممکن است تحقق پیدا 
نکند، قرار دهیم. رئیس مجلس شورای اسلامی 
با بیان این که موضوعات اقتصادی تنها منحصر 
به وزارت اقتصاد نیست و باید در مجموعه ستاد 
اقتصادی مجلس و دولت دنبال شود، اضافه 
کرد: باید معیاری درباره نسبت بدهی دولت 
به تولید ناخالص داخلی وجود داشته باشد که 
دچار مشکل نشویم. ممکن است از بانک مرکزی 
استقراض نشود اما اگر تعهدات در سررسید 
عمل نشده و بدهی به بانک های عامل پرداخت 
نشود اتفاقی بدتر از استقراض از بانک مرکزی 

است که باید به این موضوع در بودجه سال 
۱۴۰۲ توجه شود. قالیباف اضافه کرد: موضوع 
دیگر تامین هزینه های ضروری مردم مثل بحث 
مربوط به گندم است، باید قیمتی برای گندم 
گذاشته شود که بعدا خریداری شود نه این که به 
بانک های عامل تکالیفی تحمیل کنیم که برای 
آنها بدهی ایجاد کند و بعد هم آن بدهی پرداخت 
نشود. رئیس مجلس شورای اسلامی موضوع 
مهم دیگر را نحوه واگذاری ها براساس اصل ۴۴ 
قانون اساسی عنوان و اظهار کرد: طبق قانون در 
واگذاری ها باید ۷۰ درصد فروش مجدد در محل 
مصرف جهت سرمایه  گذاری برای زیرساخت ها 
برگردد که اکنون این کار صورت نمی گیرد. 
در فروش های اخیر هم اگر قرار است به شبه 
دولتی ها واگذار شود همان بهتر که واگذاری 
صورت نگرفته و دست دولت باقی  بماند تا نظارت 
وجود داشته باشد. رئیس قوه مقننه تصریح کرد:  
این مشکلات حل نمی شود مگر این که مجلس 
شورای اسلامی و دولت هدف گذاری داشته و 
به سهم مشترک برسند. سال آینده اولین سال 
اجرای برنامه هفتم است پس نباید در مسیر 
گذشته حرکت کنیم و لازم است در مواردی 

اصلاح ساختار بودجه هم صورت گیرد. 

یــادداشـــت
رویکرد بورل 
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  نامه دادستان کل 
به وزیر خارجه 

در پی تصویب قطعنامه ای در پارلمان 
اروپا که خواهان افزودن سپاه پاسداران 
گروه های  لیست  به  اسلامی  انقلاب 
تروریستی شده است دادستان کل کشور 
از باب جایگاه مدعی العمومی در نامه ای 
خطاب به وزیر امور خارجه ضمن فاقد 
وجاهت دانستن این اقدام پارلمان اروپا، 
بر جلوگیری از تکرار این اقدام خلاف 
حقوق بین الملل تاکید کرد. در نامه 
منتظری،  والمسلمین  حجت الاسلام 
خطاب به وزیر امور خارجه آمده است: 
انتظار است با توجه به شرح وظایف وزارت 
امور خارجه که از جمله آنها استیفای 
حقوق ملت از اقدامات دولت های خارجی 
است، دستور فرمایید بمنظور جلوگیری 
از تکرار این اقدام خلاف حقوق بین الملل، 
موضوع با جدّیت پیگیری و اقدامات لازم 
بعمل آورده و نتیجه حاصله را مستمراً 
گزارش نمایند. در این رابطه دادستانی 
کل کشور مستنداً به ماده ۲۹۰ قانون آئین 
دادرسی کیفری آمادگی خود را برای 

هرگونه همکاری اعلام می دارد. 

 فرصت یک ماهه 
برای کارخانه سیمان تهران

رئیس کل دادگستری استان تهران از 
تعیین ضرب الاجل یک ماهه برای تامین 
زیرساخت های لازم جهت رعایت ضوابط 
زیست محیطی در کارخانه سیمان تهران 
خبر داد. علی القاصی از تعیین ضرب الاجل 
یک ماهه برای تامین زیرساخت های لازم 
جهت رعایت ضوابط زیست محیطی در 
کارخانه سیمان تهران خبر داد و گفت: 
با توجه به وصول گزارش های متعددی 
از دستگاه های مسئول و به طور خاص 
محیط زیست در مورد آسیب ها، خطرات 
و پیامدهای زیست  محیطی منفی در 
خصوص فعالیت کارخانه سیمان تهران 
و با توجه به نقش این موضوع در تشدید 
آلودگی هوا، به دادستان شهرستان ری 
ماموریت داده شد تا از حیث حقوق عامه 
بررسی های لازم را به عمل آورد. رئیس 
کل دادگستری استان تهران خاطرنشان 
کرد: دستگاه قضائی از حیث حقوق عامه 
نسبت به این موضوع ورود کرد و مقرر شد 
تا مسئولان این کارخانه طی مدت زمان 
یک ماه نسبت به تامین زیرساخت های 
لازم جهت جلوگیری از بروز آسیب های 

زیست محیطی اقدام کنند. 

توجه به ملاحظات 
زیست محیطی 

رئیس سازمان پدافند غیر عامل در 
نشست پدافند غیرعامل خطوط انتقال 
آب و تامین برق و گاز صنایع و معادن 
کشور افزود: اگرچه بخش صنعت متولی 
تأمین و انتقال آب خلیج فارس برای 
برای  باید  اما  مصارف صنعتی است، 
استفاده از این آب برای مصارف شرب 
در مواقع ضروری پیش بینی های لازم 
انجام شود. سردار غلامرضا جلالی با بیان 
اینکه ابرطرح انتقال آب دریا به فلات 
مرکزی در صورت عملیاتی شدن می تواند 
غیر از نیاز صنعت، نیاز بخش شرب و 
کشاورزی را نیز تأمین کند خاطر نشان 
کرد: از همین رو یکی از ملاحظات پدافند 
غیرعامل در چنین طرح هایی، موضوع 
حفظ تداوم کارکرد است تا در صورت 
بروز تهدیدات و حوادث، خدمات رسانی 
آن مختل نشود. وی در توضیح اهمیت 
ملاحظات فنی تداوم کارکرد های شبکه 
انتقال آب از دریا، پیش بینی ذخایر 
متناسب با حجم نیاز های مختلف در 
مراحل ساخت، امکان ارتباط خطوط 
انتقال با هم برای امکان پذیری مدیریت 
انتقال و کمک خطوط انتقال به یکدیگر را 

ضروری دانست. 

تاکید روسیه بر به کارگیری 
 شبکه های بانکی مشترک 

با ایران
رئیس دومای دولتی روسیه گفت که 
تجارت روسیه و ایران سال گذشته با 
افزایشی ۱۵ درصدی، به ۴.6 میلیارد 
دلار رسید. به گفته ویاچسلاو والودین،  
دو کشور، به طور فعال اقداماتی به منظور 
ارتقای تجارت دوجانبه انجام می دهند 
که »به دلیل وجود فشار ناشی از تحریم ها، 
به شدت اهمیت دارد.« وی همچنین از 
تفاهم نامه همکاری میان ایران و اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا که هفته پیش امضا شد، 
تمجید کرده و گفت که این توافق منجر به 
توسعه بیشتر روابط تجاری ایران و روسیه 
خواهد شد. وی افزود: دو کشور باید روی 
ارتقای کارآمدی همکاری دوجانبه در 
بخش های مالی و بانکی، به ویژه از طریق 
به کارگیری ارز رایج دو کشور در شبکه 
بانکی »شتاب« در ایران و »میر« در روسیه 
تمرکز کنند. او در این باره تاکید کرد: 
استفاده فعالانه تر از ارز رایج ملی دو کشور 

در تسویه حساب ها حائز اهمیت است. 

 اقیانوس منجمد جنوبی 
را هم می بندیم 

نماینده مجلس گفت:   یک 
ایران با کشور های دیگر خصومتی 
ندارد که از طریق بستن تنگه 
تقابلی  برخورد  بخواهد  هرمز 
اگر تهدیدی  اما  باشد.  داشته 
متوجه کشور شود تنگه هرمز که 
سهل است، محدوده اختیارات 
را تا اقیانوس منجمد جنوبی هم 
گسترش می دهیم. چراکه ایران 
هیچ محدودیتی ندارد. در صورت 
افزایش فشار های اقتصادی ایران 
نیز راه های مقابله معقول را پیش 
می گیرد. امثال اقدامات پاناما 
صرفا جنگ روانی است و نباید 
در مقابل آن کوتاه آمد. فریدون 
عباسی درباره اقدام پاناما و واکنش 
ایران به این کشور گفت: پس 
گرفتن پرچم های پاناما تاثیری 
در صادرات نفت ایران ندارد و 
روش های مختلف برای دور زدن 
تحریم ها همچنان پابرجاست. با 
گرفتن یک پرچم هرگز صادرات 

نفت ایران متوقف نمی شود. 

ویـــــــژه
 معاون اول رئیس جمهور: 

خسارت های وارده به کشاورزان و دامداران 
جبران می شود

آرمان ملی: معاون اول رئیس جمهور با اشاره به برنامه های 
دولت سیزدهم برای توسعه سیستان و بلوچستان، تاکید کرد: 
وضعیت کنونی استان سیستان و بلوچستان باید بهبود پیدا کند 
و دولت برنامه های ویژه ای برای توسعه همه جانبه این استان 
درنظر گرفته است. محمد مخبر ظهر دیروز پس از بازدید از 
چاه نیمه های منطقه سیستان و برخی گلخانه های آسیب دیده 
کشاورزان از سرما، با حضور در فرمانداری ویژه شهرستان زابل 
در نشستی با مدیران، نمایندگان و مسئولین این منطقه با تأکید 
بر اینکه در دولت سیزدهم برای پیشرفت کشور ریل گذاری 
جدیدی شده است، افزود: با وجود برخی هجمه ها و فشارهای 
دشمنان به زودی شاهد گشایش های خوبی در کشور خواهیم 
بود. وی با تأکید بر اینکه مردم محور اصلی برنامه های توسعه 
دولت هستند، خاطرنشان کرد: بستر حضور و فعالیت مردم در 
پیشرفت کشور در این دولت فعال شده است و دولت بعنوان 
تسهیل گر در کنار مردم و بخش خصوصی برای توسعه همه 
جانبه کشور حضور خواهد داشت. مخبر با اشاره به مشکلات 
کشور در زمان روی کارآمدن دولت سیزدهم اظهارکرد: گام های 
بلندی در زمینه اشتغال و مسکن برداشته شده است و به رغم 
برخی کارشکنی ها، سرمایه گذاری های داخلی و خارجی در 
حوزه های مختلف کشور برنامه ریزی شده و در حال انجام است. 
وی با اشاره به ظرفیت های استان سیستان و بلوچستان عنوان 
کرد:  استان سیستان و بلوچستان با مزیت همجواری در کنار 
دریا و سفره های آب زیرزمینی نباید با مشکلات خشکسالی و کم 
آبی روبه رو باشد و دولت برنامه دارد تا با اجرای طرح انتقال آب 
از دریا، استخراج آبهای ژرف و پیگیری حقابه هیرمند مشکلات 
کم آبی استان ظرف دو، سه سال آینده برطرف شود. معاون اول 
رئیس جمهور همچنین در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
به خسارات وارده به دامداران و کشاورزان منطقه سیستان پس از 
سرمازدگی هفته های اخیر، تصریح کرد: در این سفر تصمیمات 
خوبی برای ارایه کمک ها و تسهیلات مالی به گلخانه ها و 
دامداری هایی که از خشسالی و سرمازدگی دچار آسیب شده اند، 
اتخاذ می شود. معاون اول رئیس جمهور با اشاره به مشکلات 
سوخت استان سیستان و بلوچستان تأکید کرد: جایگاه های 
سوخت در این استان متناسب با جمعیت و وسعت وجود ندارد 
و با برگزاری جلسات در این سفر و با حضور وزیر نفت برنامه ها و 
طرح هایی برای حل مشکل جایگاه های سوخت بررسی و پس 
از تایید اجرا می شود. وی با اشاره به سرمای روزهای گذشته در 
این منطقه و گرانی قبض های برق اعلام کرد که برای جبران این 

مسأله در این سفر تصمیم گیری می کنیم. 

 آرمان ملی: حدود ۱۸ ماه از روی کار 
آمدن دولت سیزدهم گذشته است. دولتی که 
وعده های صریحی در حوزه معیشت مردم داد. 
رئیس جمهور جملاتی را در ارتباط با برجام و 
سفره مردم اعلام کرد. دولت نه تنها موفقیتی 
در عرصه اقتصادی به دست نیاورد بلکه از 
شیر مرغ تا جان آدمیزاد با حذف دلار ۴۲۰۰ 
تومانی عملا تورم به گونه ای شد که ته مانده 
جیب مردم، بر باد رفت! تنش اقتصادی این 
روزها با بالارفتن قیمت دلار هویدا شده است 
و در برابر، رئیس کل بانک مرکزی تنها وعده 
می دهد که قطعا دلار با ۲۷ هزار تومان باز 
خواهدگشت و وزیر اقتصاد هم از تلاش برای 
ایجاد ثبات در اقتصاد کشور خبر می دهد اما 

خروجی آن چه زمانی مشخص خواهد شد؟ 
  صدای دغدغه مندان درآمد

 مشکل تنها افزایش سطح عمومی قیمت ها 
نیست. مشکل آنجاست که از چندی پیش به 
این سو عملا به دورانی بازگشته ایم که برق و 
آب به علت فقدان سرمایه گذاری قطع می شد. 
قطع برق و گاز برای کشوری که سال هاست 
در این زمینه تلاش می کند موضوعی نیست 
که به سادگی بتوان از کنار آن گذشت. این 
وضعیت صدای دغدغه مندان را درآورده است.  
روز گذشته اسحاق جهانگیری معاون اول 
روحانی با اشاره به شرایط کشور در فصل سرما 
و آلودگی هوا گفت: »برخی به جای پرداختن 
به علت اصلی مشکل و حل ریشه ای آن، طبق 
معمول دنبال محکوم کردن یکدیگر هستند. 
دیگر کار از این سخن ها گذشته و زمان اتخاذ 
تصمیم های سخت فرا رسیده است. قطعی گاز 
امسال در ایام سرما به منازل مردم رسید. در 
سندهای تهیه شده، مشخص شده است که 
این بحران سال به سال بدتر می شود. راهکار، 
تنها در گرو توسعه ظرفیت های تولیدی و 
مدیریت مصرف به طور همزمان است، و اجرای 
آن نیازمند دسترسی به فناوری های روز و 
چند صد میلیارد دلار سرمایه گذاری در بخش 
نفت و گاز و برق است.  همچنین علی ربیعی 

سخنگوی دولت روحانی با بیان اینکه سالانه 
۷۵۰ هزار نفر وارد بازار کار می شوند، گفت: 
من نمی دانم ایجاد یک میلیون شغل)ادعایی 
دولت( از کجا آمده است. داده های مرکز آمار 
نشان می دهد یک سال منتهی به تابستان 
۱۴۰۱ حدود ۳۷۳ هزار شغل داشتیم که 
بخش قابل توجهی از آن غیررسمی بوده و 
۱۰۰ هزار شغل ریزش کرده است. وی به 
بررسی ریشه ای اعتراضات اخیر پرداخت و در 
ارتباط با زنان گفت: نرخ مشارکت اقتصادی 
زنان در سال ۹۱ دوازده درصدبود. مشارکت 
اقتصادی زنان در سال ۹۸ به ۱۷ درصد رسید 
و امروز این آمار به ۱۳درصد سقوط کرده 
است؛ زنان در حوزه آموزش و سلامت توانمند 
شدند. در حوزه سیاست خارجی باید از رفتارها 
تنش آمیز پرهیز و در جای درست تحولات 

جهانی بایستیم. 
  بازی شروع شده است

حوادث اخیر در کشور موجب شد منتقدین 
دولت به اظهار نظر در مورد شرایط سیاسی و 
اقتصادی کشور نپردازند و بیشتر در مورد ریشه 
حوادث کشور اظهار نظر کرده و هشدارهایی را 
در این ارتباط اعلام کنند اما کاهش التهابات 
جامعه به نظر می رسد شرایط تغییر خواهد 
کرد زیرا هر از گاهی منتقدی قلم به دست 
گرفته و یا اینکه به سخنرانی در موردشرایط 
کشور می پردازند و نقدهایی جدی که پاسخی 
منطقی نیز از طرف دولت نمی تواند دریافت 
کند، به ساختار تصمیم گیری اجرایی کشور 
وارد می کنند. از این رو به نظر کار بر روی نقد 
دولت آغاز شده است و از این به بعد شاهد 
نقدهای جدی از سوی دولتمردان سابق، 
اصلاح طلبان و اصولگرایان میانه رو به دولت 
خواهیم بود. شاید وضعیت توام با تنش 
ماه های قبل توانست دولت را از نوک پیمان 
نقد منتقدان دور کند اما این دوری موجب 
شده عملا نقدهای منطقی و دقیقی به رفتار 
اقتصادی دولت و تصمیمات سیاسی اعضای 
کابینه رئیسی وارد شود.  دیروز جهانگیری 

این  مسیر را آغاز کرد و علی ربیعی نیز در این 
ارتباط فعال شده است. عباس آخوندی نیز 
ماه هاست در زمینه نقد به تصمیمات اقتصادی 
دولت فعالیت خود را آغاز کرده است.  احتمال 
اینکه در هفته های آینده شیخ الوزرا کابینه 
روحانی، زنگنه در نقد سیاست های حوزه 
انرژی ورود کند، بعید نیست. البته نوبخت نیز 
چندی پیش در مورد ادعای خالی بودن خزانه 
سخن گفت و اعلام کرد که خزانه خالی نبوده 
و روحانی نیز با گوشه و کنایه اعلام کرد که 
صندوق توسعه ارزی با میلیون ها دلار ارز به 

دولت سیزدهم تحویل شده است. 
  آنگاه که ظریف وارد گود شود!

 واقعیت آن است که ریشه مشکلاتی که 
دولت با آن دست و پنجه نرم می کند را باید 
در گره کور روابط خارجی یعنی عدم بازگشت 
به برجام خلاصه کرد. اینکه دولت تلاش دارد 
بدون نفت کشور را اداره کند و احتیاجات مردم 
را حتی به صورت گران تامین کند، بسیار 
مطلوب است اما دولت از آن جهت زیر فشار 
و سوال افکار عمومی است که آحاد جامعه 
می دانند که مشکل اصلی چیست و تا زمانی 
که کوه از مسیر توسعه کشور برداشته نشود؛ 
مشکل حل نخواهد شد. اروپایی هایی که در 
دولت روحانی اجازه ندادند ترامپ مکانیزم 
ماشه علیه ایران را فعال کند، امروز در برابر 
ایران و در جبهه صهیونیست ها و آمریکایی ها 
ظرفیت  از  استفاده  فرصت  ایستاده اند. 
اروپایی ها در این دولت از دست رفته است. 
به نظر می رسد این مورد باید به صورت قوی 
به گوش دولت برسد.  تنها یک فرد می تواند با 
ادبیات صلح طلبانه، دلسوزانه و با در نظر گرفتن 
منافع این دولت و منافع ملی به  کمک  دولت 
برسد. این فرد کسی جز محمد جواد ظریف 
نیست. او با تسلطی که در روابط بین المللی 
دارد می تواند کمک بزرگی به دولت باشد، حال 
باید دید ظریف از خلوت به جلوت می آید و یا 
فعلا قصد دارد به نامه نگاری های روحانی به 

مقامات عالی کشور بسنده کند. 

ربیعی و آخوندی آماده نقد دولت

جواد ظریف وارد گود می شود؟!
    اسحاق جهانگیری: زمان اتخاذ تصمیم های سخت فرا رسیده است

 کارت زرد مجلس 
به »زارع پور«

نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
در جلسه علنی دیروز ، در جریان 
رسیدگی به پرسش عباس مقتدایی 
وزیر  از  اصفهان  مردم  نماینده 
ارتباطات و فناوری اطلاعات با ۱۱۵ 
رأی از مجموع رأی ۲۳۸ از پاسخ های 
عیسی زارع پور قانع نشدند. »علت 
درخصوص  قانون  اجرای  عدم 
تبدیل وضعیت ایثارگران شرکت 
مخابرات از سوی جنابعالی و شرکت 
مخابرات چیست؟«. پس از استماع 
اظهارات طراح سوال و همچنین 
پاسخ های وزیر ارتباطات، رئیس 
مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
۸۰ درصد سهام شرکت مخابرات 
در اختیار بخش خصوصی است و 
تنها ۲۰ درصد آن مربوط به دولت 
است وزیر ارتباطات نیز پیگیری خود 
را انجام داده و صحبت هایی در این 
زمینه صورت گرفته است در دو روز 
گذشته نیز این موضوع را پرس و جو 
کردم و ان شاءا... با یک هماهنگی این 
مشکل حل خواهد شد اما در نهایت 
تصمیم گیرنده درباره پاسخ های 

وزیر، طراح سوال است. 

وعده های دولت 
محقق نشود، پای نظام 
می نویسند نه رئیسی

  نماینده اسبق مجلس مدعی 
شده که سرویس های جاسوسی و 
اطلاعاتی کارهای سازمان یافته ای 
انجام داده اند تا مساله مسکن، در 
ایران به مرز بحران برسد. محمد 
خوش چهره گفت: به آقای رئیسی 
عرض کردم یک چشم من از آمدن 
شما خندان است و چشم دیگرم، 
گریان. خندان از این بابت است که 
می بینم دولت یکدست شده است 
و کارها پیش می رود. قوای مجریه، 
مقننه، قضائیه و نهادهای انقلابی، 
شهرداری تهران و… همه کاری 
شده اند و می خواهند وظایفشان 
را انجام دهند. اینکه در گذشته 
ناهماهنگی هایی بود، دیگر نیست. 
اما چشم دیگرم گریان است چون 
از عهده وعده هایی که داده اید بر 
نیایید، مردم دیگر نمی گویند، 
دولت مردمی رئیسی نتوانست، 
به پای نظام  این را  آنها  بلکه 

می نویسند.

 قرار دادن نام سپاه پاسداران در لیست گروه های تروریستی 
صرف نظر از آنکه چه بازتاب عملی می تواند داشته باشد )که خیلی 
نمی تواند بازتاب عملی و آثار عملی آشکاری از خود برجای 
 گذارد( اما از نظر دیپلماسی آثار منفی از خود بر جای خواهد 
گذاشت. اگر پیشنهاد قرار دادن نام سپاه پاسداران در لیست 
گروه های تروریستی که هفته گذشته در پارلمان اروپا به 
تصویب رسید توسط وزرای خارجه و دولت های عضو اتحادیه 
اروپا پذیرفته شود بسیاری در ایران گفته اند که ما مقابله به مثل 
خواهیم کرد و از آن جمله به بستن تنگه هرمز اشاره داشته اند. 
بگذارید از ابتدا به برخی واکنش های داخل ایران بپردازیم. 
واقع مطلب آن است که ایران در جایگاه خود واکنش هایی را 
مدنظر دارد که باید دید در مقام عمل به سمت عملی کردن آن 
واکنش ها خواهد رفت یا خیر. البته برخی می گویند که ایران 
نمی تواند واکنش موثری نشان دهد که درستی یا نادرستی 
این گزاره نیز باید در جای خود مورد بحث و بررسی قرار گیرد. 
مثلا دیدگاه های متفاوتی در خصوص تنگه هرمز و نوع استفاده 
ایران از این تنگه استراتژیک وجود دارد. برخی معتقدند که باید 
در مقابل اروپایی ها به بستن تنگه هرمز رو بیاوریم و عده ای نیز 
معتقدند که این امر نباید در دستور کار قرار گیرد. این در حالی 
است که تنگه هرمز یک آبراه بین المللی است و به نفع هیچ کشور 
نیست که یک آبراه بین المللی را مسدود نمایند. ایران می تواند 
بگوید آن مقدار که جزو آب ایران در تنگه هرمز به حساب می آید 
و مقدار آن نیز مشخص است هیچ کشتی حق عبور ندارد. ولی 
نمی تواند از بقیه تنگه که در حقیقت آبراه آزاد است ممانعتی 
برای عبور کشتی های دیگر فراهم آورد. ضمن اینکه اگر هم 
بنا به بستن تنگه هرمز باشد نخستین کشوری که از بستن این 
تنگه متضرر خواهد شد خود ایران است. چون همان طور که 
می دانیم درآمدهای نفتی اش قطع می شود و نخواهد توانست 
نفتی را از تنگه هرمز عبور دهد. اما به نظر می رسد که در اروپا 
نیز زمزمه ها و نظراتی وجود دارد که با قرار دادن سپاه پاسداران 
در لیست گروه های تروریستی موافق نیستند. در راس اینها 
بایستی از آقای جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا نام ببریم. بورل معتقد است که چه بر سر برجام و چه 
اختلافات دیگر هنوز یک روزنه امیدی برای رسیدن به توافق 
میان ایران و غرب وجود دارد. بورل به درستی می گوید که اگر 
سپاه در لیست گروه های تروریستی قرار گیرد عملا تیرخلاص 
در شقیقه برجام خواهد بود. لذا بورل و برخی کشورهای دیگر 
خیلی موافق خراب کردن همه پل ها نیستند. از سوی دیگر به 
نظر نمی رسد که بایدن رئیس جمهور آمریکا نیز چندان موافق 
خراب کردن تمام پل ها باشد. نظر بایدن و دموکرات هایی که در 
دولت وی هستند این است که اگر سپاه پاسداران ایران تحریم 
شود و اگر آخرین کانال های ارتباطی با تهران قطع شود این به 
معنای قرار دادن تمامی تخم مرغ های ایران در سبد روسیه و 
چین خواهد بود. بنابراین برخی از دموکرات ها، برخی از رهبران 
اروپایی  و جوزپ بورل معتقدند که همه پل ها را خراب نکنیم.  به 
نظر می رسد که منطق بورل و دموکرات هایی که خواهان خراب 
کردن همه پل های ارتباطی با ایران نیستند دارد دست بالا را 
پیدا می کند. لذا بعید به نظر می رسد که وزرای اتحادیه اروپا 
و دولت های مربوطه شان بخواهند آخرین پل های ارتباطی با 

ایران را خراب کنند. 


